مستخلص الدراسة باللغة العربية

(شركة الشخص الواحد وتطبيقاتها القضائية). أنس بن سعد الشهراني (المستخلص)

إن هذه الرسالة العلمية المقدمة لمتطلبات الماجستير، جاءت لمواكبة التطور في نظام الشركات الصادر بالمرسوم الملكي رقم (م/٣)، وبتاريخ ٢٨ / ١/٤٣٧ هـ، وبما أن النظام الحديث اعتبر وأقر العمل بشركة الشخص الواحد، نظراً لما في هذه الشركة من مميزات وخصائص استلزم دراستها ومنا قشتها بجانبيها الفقهي الإسلامي، والقانوني، وهو ما تضمنته هذه الرسالة، واشتمل البحث حكم الشريعة الإسلامية القائم على أصل الإباحة العامة مع شركة الشخص الواحد وغيرها، إذا خلت من المحرمات الأربع (الربا- الغرر والجهالة - أكل أموال الناس بالباطل- الغش والخداع)، كما أن المنظم السعودي سعى من خلال أنظمته التجارية بالعناية التامة بالتاجر ومن يتعامل معه، بما يحفظ حقوق كلٍ منهما، فعند الموافقة على شركة الشخص الواحد التي تقوم على مبدأ تعدد الذمم المالية للشخص، لم يترك المنظم الأمر مفتوحاً لمن تسول له نفسه بالتلاعب بأموال الآخرين بل إن الأنظمة التجارية وضعت المسؤوليات والعقوبات، وأيضاً التسهيلات العامة للتجارات النقبة.

إن شركة الشخص الواحد أحدثت نقلة نوعيةً للاقتصاد العالمي والسعودي، كما أن أبرز مثلٍ محلي لها هو شركة الزيت العربية السعودية (أرامكو) المملوكة للدولة بصفتها الاعتبارية.

كما أن شركة الشخص الواحد شهدت إقبالاً كبيراً عليها منذ إقرارها فوفق إحصائية قام بها الباحث مع وزارة التجارة والاستثمار، حيث سجلت الوزارة خلال السنة الأولى إنشاء عدد (١٠٢٧٤) شركة شخص واحد، بالإضافة إلى تحويل مؤسسات تجارية إلى شركة شخص واحد بعدد (١٠٥٨).

كما تضمنت هذه الرسالة تطبيقات قضائية لشركة الشخص الواحد بمحاكم المملكة العربية السعودية وبينت مدى انسجام القضاء التجاري مع تطورات الأنظمة التجارية المحلية والعالمية.

Research Abstract

(Individually Owned Company and its Judicial Application in the Kingdom of Saudi Arabia)

Abstract

This master dissertation intends to address the recent development in the Companies Law in the Kingdome of Saudi Arabia issued by Royal decree number (M/3) dated 28/01/1437. The Law introduces and recognizes the Single – Shareholder Company a feature which was not recognized by it for years. Due to the importance of such company in terms of its unique characteristics and advantages, this dissertation offers an attempt to discuss the Single –Shareholder Company in Sharia law. In addition, the dissertation includes a section that is devoted to address the view of the Sharia law with regard to the Single- Shareholder Company. The Sharia law does not prohibit such a company because it does not involve the four sins such as usury, deception and fraud.

The Saudi Legislature asserts in all commercial laws the protection of investors and others who deal with him. Thus, when the Legislature amended the Laws to recognize the Single – Shareholder Company- which rests the principle of multiple financial liability – it did not leave any gap or room for irresponsible persons to take advantages of others and steal their money . Hence, the Companies law sets forth certain obligations and penalties for facilitate pure trading.

The Single – Shareholder Companies have led major economic developments globally and locally. A well known example of Single – Shareholder Company is Aramco which is owned solely by the Saudi government.

Since its recognition by the Saudi Companies Law, the statistics have shown that the Ministry of Commerce and investment registered only in one year (10274) companies. Also, in one year witnessed around (1058) establishments transferring to Single – Shareholder Company.

Lastly, this dissertation include a particular section to discuss the judicial application regarding disputes related to The Single – Shareholder Company in the Saudi courts to demonstrate the compatibility of commercial courts with the development of commercial laws.